
Beslutningsreferat for bestyrelsesmødet den 21 august 2024 i DN-Syddjurs 

Godkendt 10 oktober 2024 

 

1. Valg af referent og ordstyrer 

Kim S blev valgt som ordstyrer. Asger skriver beslutningsreferat. 

 

2. Godkendelse af referat fra bestyrelsesmøde 26.06.2024 

Referatet blev godkendt uden bemærkninger. 

 

Nyt punkt 1. Godkendelse af dagsorden for dagens bestyrelsesmøde 

Dagsorden blev godkendt, idet det dog blev understreget, at fremtidige dagsordener, som det allerede 

tidligere er besluttet, skal indeholde en kort motivation/redegørelse for, hvad de enkelte punkter 

omhandler.  

Der skal tillige angives en tidsramme for hvert enkelt dagsordenspunkt, så tiden, der er afsat(ca.) til 

behandling af de enkelte punkter fremgår. 

Det skal fremgå af dagsordenen, om et punkt er til drøftelse og/eller beslutning.  

Desuden skal dagordene indeholde et punkt om godkendelse af dagsordenen.  

Endelig skal dagsordenen indeholde links til evt. bilagsmateriale, som er fremlagt af de enkelte 

bestyrelsesmedlemmer, til et dagsordenspunkt. Det bedst vil dog være, at medsende det pågældende 

bilagsmateriale. Bestyrelsen anerkendte dog, at dette ikke altid er teknisk muligt for formanden.  

Desuden blev to punkter tilføjet til dagsordenen. 

- Sammensætning af bestyrelsen og antal af bestyrelsesmedlemmer fremover sat på dagsordenen i relation 

til årsmødet i oktober og valg af bestyrelsesmedlemmer. 

 -Samarbejde med DN-Norddjurs med opfølgning af Naturhop Folk og Fæ-arrangementet. 

 

Nyt punkt 2: Bestyrelsens sammensætning efter næste årsmøde  

Det blev besluttet, at bestyrelsen efter næste årsmøde igen skal udvides til 9 medlemmer og 2 suppleanter.  

Den formelle beslutning om udvidelsen af antal bestyrelsesmedlemmer skal tages af bestyrelsen. Antallet af 

medlemmer af bestyrelsen skal efter DNs regler fremsendes sammen med indkaldelsen til årsmødet, senest 

14 dage før afholdelsen af årsmødet. 

Kim W informerer Jenny Kruse i DNs sekretariat herom. Se også punktet nedenfor om planlægning af næste 

årsmøde i oktober 2024. 

 



3. Ad hoc-frivillige/aktive 

I følge DN-s regler kan frivillige/aktive deltage i bestyrelsesmøde under relevante punkter. Det blev 

besluttet, at sådanne punkter skulle lægges på dagsordenen på en måde, så frivillige/aktive kunne inviteres 

til at deltage under punkterne uden at skulle være tilstede under andre punkter på dagsordenen.  

Punkterne placeres så mødet kan afvikles mest praktisk.  

Der nedsættes ikke en gruppe med ansvar for kontakt til frivillige/aktive. Denne opgave varetages af 

Arbejdsgruppen for kommunikation, synlighed og aktiviteter. Herefter benævnt ”Kommunikationsgruppen”. 

Se referat nedenfor med hensyn til inddragelse/invitation af frivillige/aktive.  

 

4. Oprydning på og forvaltning af hjemmesiden 

Det blev besluttet, at hjemmesiden forvaltes af Kommunikationsgruppen. Johanne/Eigil kontakter Jenny 

Kruse i DNs sekretariat for at få udleveret en adgangskode til hjemmesiden.  

Det blev desuden besluttet, at Asger fremsender et bearbejdet oplæg til oprydning i forlængelse af de 

begrundelser, som Asger rundsendte den 15. august 2024 som motivation for punktet på dagens 

dagsorden. Dette oplæg er i en let redigeret version vedlagt nærværende beslutningsreferat.  

 

5. Dispensation til placering af skurvogne til naturbørnehave ved Toggerbo 

DN-Syddjurs har på et tidligere bestyrelsesmøde besluttet at støtte ansøgningen om dispensation. Dog 

således, at de trafikale forhold omkring aflevering og afhentning af børn ved naturbørnehavens skurvogne 

burde gøres betinget til et års varighed. Bestyrelsens beslutning synes ikke meddelt Fredningsnævnet som 

bidrag til sagens behandling. Det stod ikke klart, hvorfor beslutningen ikke var meddelt Fredningsnævnet, 

hverken mundtligt eller skriftligt. 

Det viste sig på bestyrelsesmødet, at DN-Syddjurs ikke har deltaget i Fredningsnævnets besigtigelse af 

forholdene ved Toggerbo, hvor naturbørnehavens skurvogne påtænkes anbragt midlertidigt. Det var uklart, 

om der ikke var modtaget en indkaldelse, eller om en indkaldelse var blevet overset. Bestyrelsen beklagede 

dette. 

Referenten kan oplyses, at Fredningsnævnet har truffet afgørelse i sagen med en positiv tilkendegivelse, 

som giver dispensation efter det ansøgte for årene 2024 og 2025, respektive 2025 og 2026 afhængig af 

tidspunktet for meddelelse af dispensationen. Se afgørelse ”FN-MJØ-074-2024 Opstilling af transportable 

vogne til naturbørnehave ved Toggerbolejren af 22 august 2024.08.25”. Fremsendt efter afholdelsen af 

bestyrelsesmødet den 21 august til DN-Syddjurs mailbox. 

Det kan således konstateres, at Fredningsnævnets dispensation ligger nogenlunde på linie med den 

beslutning, som blev taget af DN-Syddjurs bestyrelse, specielt med hensyn til en dispensation for de 

trafikale spørgsmål for med et års varighed for at afklare tilkørselsforhold og gener ved denne trafik.  

 

6. Vindmøller ved Vosnæs Pynt 



Der forelå et omfattende bilagsmateriale til behandlingen af dette dagsordenspunkt, fremlagt at Eigil. Heraf 

fremgår bl.a. at der er tale om 3 vindmøller, som hver vil få en højde af 150 meter, samt at vindmøllerne 

planlægges placeret på land.  

Diskussionen viste nogen usikkerhed om vindmøllernes dimensioner i forhold til skorstenen på 

Studstrupværket, som også ligger i området. Det kan oplyses, at Studstrupværkets skorsten er 189,89 meter 

høj og dermed ca. 30 meter højere end vindmøllerne. Til yderligere sammenligning er Lighthouse i Århus 

Øst 142 meter højt. Kilde:https://da.wikipedia.org/wiki/H%C3%B8jeste_bygningsv%C3%A6rker_i_Danmark  

Det blev besluttet på det foreliggende grundlag med beskrivelse af forholdene omkring placeringen af de 3 

vindmøller med en højde på 150 meter, at DN-Syddjurs ikke støtter Syddjurs Kommunes henvendelse til 

Århus Kommune med indsigelse overfor placeringen af de tre vindmøller på Vosnæs Pynt.  

Bestyrelsen var delt i spørgsmålet om støtte til Syddjurs Kommunes henvendelse til Århus Kommune, og 

beslutningen blev taget med 4 stemmer mod 2.  

Det blev samtid fra alle bestyrelsesmedlemmer side gjort klart, at man vil følge sagens udvikling 

efterhånden som Århus Kommune udarbejder lokalplan for området og efterhånden som de miljø- og 

naturmæssige følger af vindmølleplaceringen bliver klarlagt med VVM-undersøgelse m.m. og betydningen 

for flagermus m.m. i området. Bestyrelsen lægger sig dermed på linie med DN-Århus på dette punkt. 

Det blev besluttet, at der ikke udsendes en pressemeddelelse om, at DN-Syddjurs ikke støtter Syddjurs 

Kommune. Derimod kan formanden tage kontakt til avisen ”Århus Onsdag”, samt pressen i øvrigt for at 

tilkendegive DN-Syddjurs holdning til Vindmøllerne. Århus Onsdag havde allerede henvendt sig til 

formanden inden bestyrelsesmødet. Formanden kunne ligeledes melde ind til Syddjurs Kommune mht 

bestyrelsens holdning. 

  

7. Ålerne 

Bestyrelsen var delt i spørgsmålet om en fremtidig bebyggelse på området, benævnt Ålerne øst for Ebeltoft. 

Der var dog nogenlunde enighed om, at Ålerne ikke i dag fremstår som et særligt attråværdigt naturområde, 

trods dets kystnære beliggenhed, hvor det har karakter af et relativt fladt område med landbrugsdrift. 

Områdets potentiale som fremtidigt naturgenoprettet område var der derimod ikke enighed om.,  

En eventuel fremtidig bebyggelse på en del af området er påtænkt som en alternativ, små-hus-bebyggelse 

bl.a. med lokal, naturtilpasset spildvandsbehandling og dyrkning af området, samtidig med at der genåbnes 

en lokal bæk og sker en integration af natur op grønne områder. Ålerne er i dag udlagt som industriområde, 

ligesom det delvist dyrkes som traditionelt landbrug. Diskussionen viste også, at Syddjurs Kommunes 

planlægning på nuværende tidspunkt er på et indledende stadie. Der foreligger således ikke en egentlig 

behovsanalyse for behovet for boliger, ligesom en ændring fra den nuværende planlægningsramme til 

industriformål vil kræve fornyet lokalplan, samt evt. ændringer i kommuneplanen. 

Det blev besluttet, at det endnu er for tidligt at tage aktiv stilling til området fremtid, herunder at 

bestyrelsen ikke for nuværende vil rette henvendelse til DNs sekretariat med henblik en vurdering af 

muligheden for at kræve området udlagt til natur. 

 

8. Udvalget vedrørende politisk interessevaretagelse 



Bestyrelsen tilsluttede sig enstemmigt referatet af første møde i udvalget vedrørende politisk 

interessevaretagelse, herefter benævnt ”politisk interessevaretagelse”. Der var enighed om, at dette referat 

udgjorde et godt grundlag for gruppens arbejde, selv om det ikke kom til at stå helt klart, om referatet skulle 

kaldes et ”Arbejdsgrundlag”, et ”Mandat”, eller et ”Kommissorium” for denne arbejdsgruppe. 

Der var tilslutning til, at den politiske interessegruppe kunne arrangere et møde med formanden for 

Syddjurs Kommunes udvalg for Miljø, Teknik og Natur, Kim Lykke Jensen, som har tilbudt et møde mandag 

den 26 august, enten kl. 13-14 eller kl. 15-16. Jeppe har kontakten, og han og formentlig en person mere fra 

arbejdsgruppen deltager i mødet med Kim Lykke Jensen. 

Arbejdsgruppen er åben for deltagelse af frivillige/aktive. For at sikre, at kontakten til personer, som melder 

sig som frivillige/aktive, blev det besluttet, at ansvaret for at tage kontakt og tilbyde deltagelse i møder i 

arbejdsgrupperne beror hos Kommunikationsgruppen. 

Referatet fra første møde i politisk udvalg DN Syddjurs mandag d. 5. aug. 2024 vedlægges til orientering og 

støtte for beslutningerne under dette dagsordenspunkt. 

 

9. Arbejdsgruppen vedrørende arrangementer 

Denne arbejdsgruppe benævnes herefter ”arbejdsgruppe for kommunikation, synlighed og aktiviteter” på 

linie med det oplæg, som gruppen fremsendte til dagsordenen. 

Der var stor ros for de nyligt afholdte arrangementer for medlemmer og interesserede. 

Efter at det var afklaret, at det månedlige beløb på 3000 kr., som gruppen i deres detaljerede oplæg til 

dagens møde anmoder om til et arrangement hver måned, alene skal anvendes til arrangementer, var det 

tilslutning til anmodningen. Hvis gruppen får brug for beløb herover, skal det forelægges bestyrelsen til 

beslutning. 

Bestyrelsen tog i øvrigt Kommunikationsgruppens oplæg til efterretning og godkendte oplægget som et 

godt arbejdsgrundlag/mandat for gruppens videre arbejde med information om beslutninger på mødet, 

opdatering af hjemmesiden, kontakt til medlemmer og frivillige/aktive, samt med arrangementer og anden 

relevant kommunikation. 

Det er herefter hensigten, at der udsendes et nyhedsbrev efter hvert bestyrelsesmøde, samt at gruppen har 

ansvar for opdatering af hjemmesiden. Gruppen står desuden for kontakt til personer, der melder sig til at 

være frivillige/aktive, og inviterer til deltagelse i arbejdsgrupperne. 

Der var enighed om vigtigheden af, at personer, der melder sig, bliver kontaktes hurtigt med invitation til at 

deltage i DN-Syddjurs aktiviteter. Det betyder for nærværende en invitation til at deltage i arbejdsgruppen 

for politisk interessevaretagelse. 

10. Årsmødet – status 

Der var forslag om at invitere Stig Markager som oplægsholder på årsmødet. Imidlertid blev det besluttet, at 

prøve at få en oplægsholder fra DN-central.  Fokus for emnet er den grønne trepart og miljøkonsekvenserne 

heraf. Kim W kontakter Marie Reumert Gjerding for at undersøge, om hun er ledig og interesseret. 

Alternativt prøver Kim W at få en anbefaling om en anden relevant person fra DN-sekretariatet. 

Vi skal finde ud af, om andre bestyrelsesmedlemmer er på valg til årsmødet udover Kim S og Jeppe.  



Kim W kontakter sekretariatet/Jenny Kruse for at høre, hvem der er på valg fra bestyrelsen.  

11. Valg af mødested og mødedag for bestyrelsesmøder 

Det blev besluttet, at fremtidige bestyrelsesmøder søges afholdt på Rønde Bibliotek på torsdage fra 19 -21.  

Eigil tager kontakt til Biblioteket for bestilling af møderum. 

 

12. Eventuelt 

Evt. 1. Arrangement med film om bæredygtigt landbrug 

Kim S informerede om en anbefalelsesværdig, ny film om bæredygtigt landbrug, ”Landbrugets natur”, som 

behandler alternativ fødevareproduktion. Filmen koster 15.000 kr. i leje. 

Det blev besluttet, at filmen kan udgøre et centrum for et arrangement med visning i Hornslet Biograf af 

DN-Syddjurs med samarbejde med DN-Norddjurs, samt andre, ligesindede organisationer, fx Rød-Grønt 

Forum. Kim S har en foreløbig aftale med ejeren af Hornslet Biograf, som vil stille lokaler til rådighed uden 

beregning. Der satses på et arrangement i januar 2025. Forberedelsen varetages af 

Kommunikationsgruppen. 

 

Evt. 2. Næste bestyrelsesmøde 

 Næste bestyrelsesmøde afholdes dog på Kulturhotellet i Rønde den 10. oktober 2024 fra kl. 19-21. 

 

Evt. 3. Andre møder: 

Husk kursus med introduktion til Podio den 29. august 2024.08.25 på Kulturhotellet i Rønde. 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- ------------------ 

Bilag til dagsorden 

 

Bilag 1. Vedrørende oprydning på hjemmesiden - fremlagt af Asger 

Der er fortsat behov for at rydde op på DN-Syddjurs hjemmeside, især på folderen ”Aktuelle sager”. Vi talte 

allerede om nødvendigheden af at få ryddet op på hjemmesiden på vores møde om ny konstituering af 

bestyrelsen i sommer. Hermed en opfølgning på den korte diskussion på det møde.  

Så vidt jeg kan se, er det kun opslag om holdning til havbrug, som fortsat skal stå på hjemmesiden. Evt kan 

Ahl-sagen også blive stående, selv om der jo ikke reelt er tale om en aktuel sag, al den stund, at der intet er 

sket i sagen de sidste par år. Måske skal det bare arkiveres et eller andet sted og væk fra hjemmesiden. 

Alternativt kan bestyrelsen tage en drøftelse af, hvad der skal ske med sagerne på et kommende 

bestyrelsesmøde. Punktet var egentlig foreslået til dagens møde på Eigils foranledning, men var ikke 

kommet på dagsordenen og blev ikke drøftet på dagens møde.  



Derimod kan jeg ikke se begrundelsen for et opslag om ridning i Mols Bjerge. Det kan ikke være på til DN-

Syddjurs at give en fortolkning af gældende reger for ridning. Jeg føler mig heller ikke overbevist om, at alt 

hvad der står er korrekt. 

Opslaget om Mols Bjerge og Nationalparken er efter min mening både helt i skoven rent juridisk og 

holdningsmæssigt. Vi kan desuden ikke have et opslag, som reelt anklager folketinget for at have begået 

grundlovsbrud ved vedtagelse af loven om nationalparker.  

Opslaget om klagen over Kalø besøgscenter er ikke længere aktuel, al den stund, at klagen er droppet.  

Jeg ser heller ikke begrundelsen for et opslag om forslag til en alternativ placering af et besøgscenter i 

bygninger på Kalø Gods. 

Opslaget om medlemsdemokrati skal også slettes. Det indeholder helt uacceptable anklager mod 

repræsentantskabet og mod DNs regler. Desuden formuleret meget aggressivt og i et ekstremt elendigt 

sprog. 

Opslaget med et brev til Miljøminister Wermelin kan også slettes. Dels er jeg ikke enig med brevets indhold, 

men derudover må det vist siges at være faldet for forældelsesfristen - for meget lang tid siden. 

 

Bilag 2. Vedrørende arbejdsgruppe for politisk interessevaretagelse  

”Deltagere: Kim Withen Olesen - Jeppe Hansen - Eigil Holm Nielsen - Kim Sørensen 

Politisk interessevaretagelse. Kommuneplanen kommer i høring okt. - nov. 2025.Her kunne det være 

interessant at høre NTM udvalgets tanker om: 

Inddragelse af trepartens arbejde. 

hvordan man tænker det grønne Danmarks kort inddraget. Det er med i den nuværende kommuneplan.  

Nye og gamle arealer. Desuden kunne vi også vende Mols fredningen samt Ahl fredningen.  

Jeppe kontakter NTM formand Kim Lykke mhp. et møde. 

Havsamarbejde Østjylland med Michael Stegger som formand. 

Danmarks havplaner er vedtaget. Der har været behov for at få afklaret placering af havvindmøller. 

Havplanen har bl.a. betydet, at Mejlflak nu er strengt beskyttet. Planen betyder også at muslingeskrab er 

forbudt pr. 1/1 2025. 

Vi vil senere kontakte Djurslands Landboforenings formand Hans Gæmelke mhp. på et møde.  

Koordination med andre organisationer. 

Friluftsrådet 

Jagtforeningen 

Det grønne råd. 

Eigil og Kim O planlægger et møde med Morten Jørgensen - biolog i Syddjurs kommune. 

Landsby ved Ålerne. 



området er industriområde på nuværende tidspunkt. 

vi drøftede tankerne omkring området ved Grobund, og vi fandt ikke til enighed, med har brug for mere 

viden. 

 

Bilag 3. Vedrørende arbejdsgruppe for kommunikation, synlighed og aktiviteter 

 

Formål: Gruppens formål er at skabe synlighed omkring DN Syddjurs indsatser og aktiviteter.  

Nyhedsbrev. Gruppen vil gerne lave et nyhedsbrev efter hvert bestyrelsesmøde. Beslutninger der er truffet 

på bestyrelsesmødet kommunikeres ud til medlemmerne. Nyhedsbrevet rundsendes altid til hele 

bestyrelsen, som har fem dage til at komme med eventuelle indsigelser eller ændringsforslag, inden det 

sendes ud til medlemmerne. 

 

Hjemmeside. Gruppen har ansvar for at opdatere hjemmesiden, når der er relevante ændringer.  

 

Kontakt med medlemmer. Gruppen står for at kommunikere med medlemmer, der henvender sig og gerne 

vil være frivillige. Den tager sig derudover af henvendelser, der er inden for arbejdsgruppens område.  

Arrangementer. Gruppen arbejder på at skabe arrangementer for medlemmerne.  

Målet er at afholde i gennemsnit et arrangement om måneden, gerne til flere forskellige målgrupper.  

Gruppen har et budget på 3000kr pr. måned på arrangementer, som gruppen selv råder over.  

Hvis gruppen en måned gerne vil overstige de 3000kr, skal resten af bestyrelsen tages med på råd. Hvis 

gruppen gerne vil bruge mere end 5000kr til et arrangement, skal både bestyrelsen og DN-central tages 

med på råd.  

Gruppen arbejder på at få nogle faste samarbejdspartnere, som kan bistå os i at afholde arrangementer. Et 

medlem af gruppen er som udgangspunkt altid med ved det første arrangement med en ny 

samarbejdspartner, for at sikre at kvaliteten og indholdet er inden for DNs rammer.  

 

 

  


